
DECUAD'ULL

ANA TRONCOSO I cardiòloga

"Jo no tracto una patologia,
tracto una persona
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Desprè¡ entusiasme i
amor per:la, serø feina.
Nascuda a C¡dis d'una fa-
mllia de patesos, des de
petita sempre va volgr ser
metge, la seva mare li ex-
plica que no jugava amb
les nines: les operava.
Una beca li va permetre
estudiar baUillerat fins
acabar la carrera de Me-

" dicina, i després una altn
beca per fer l'especialitat
de Cardiologia a Mèxic,
a l'lnstituto Nacional de
Cardiología. Allà, es for'
mà com a metge i com a
peßona. El lema de l'lns-
titut: l'Amor í ld Cíència øl
Serueí del Cor.

Diu que oquest eslògan
I'ha aplicattota la sevø vída professìonal...

Amb aquesta premissa vaig començar la meva car-
rera professional, primer com a adjunt del mateix
lnstitut en el Servei de Medicina Nuclear en Car-

diologia i, posteriorment, com a adjunt a les Con-
sultes Externes. A Espanya, quan vaig tornal vaig
estar en diferents hospitals, sempre en consultes.
Mhgrada elcontacte amb la gent, parlar amb ells i
sobretot, donar-los ànim itreure'ls la por.

Des de quøn anerceix a Lleida?
Arribo al juliol del 2008 i quan vaig veure la ciutat
vaig saber que em quedaria aquí per sempre, em
va atrapar! A l'hospital Arnau de Vilanova, d'on sóc
adjunt, sempre vaig estar a consultes externes i,

per necessitats del servei, faig consulta en el propi

hospital, a làrrega, a Bata-

guer i a.Mollerussa
Diu que és com el bagut de
la Concha Piquen
(riu) Pels quilòmetres que

faig cada setmana. Això em
dóna l'oportunitat de conèi-
xer la gent, el seu entorn i no

caure en la rutina,
Mønté un trocte especìal
omb els pocÍents.

Acabem sent amics, i això fa
que puguem parlar en con-
fiança: el pacient ha de ser
coneixedor de la seva pato-
logia i ha de participar en la

seva curació, hi ha d'haver
una relació simbiòtica, nin-
gú és res sense l'altre. Em

van ensenyar que no hi ha

malalties, sinó malalts. Jo

no tracto una patologia,
tracto una persona que pate¡x una patologia, amb
tot elque això implica,

En cordÍologiø, Ies dones eston uno mica oblido-
des?

Sobretot, en el tema de la cardiopatia isquèmica.
Per diverses raons, en les dones el nivell d'estrès
és més elevat que en l'home (la demanda social
a la qual estan sotmeses és més gran), i es tracten
més tard.

Què hem de fer per tenír curo del no*re cor?
El que he après dels meus pacients: un bon ma-
neig de l'estrès és el primer pas per. a un cor sa, el

segon estimar-se i cuidar-se: si t'estimes, estimes
els altres i, si et'cuides, podràs tenir cura dels qui

estimes.
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Dels meus pacients he après

de I'estrès és el primer pas

que tenir un bon maneig

FOTO: Rafaellloñate

per tenir un cor sa


